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Píseň: EZ554 – Kdo Bohu ve všem oddává se; 1.-4. sloka + 
modlitba; Oddíl k výkladu: Jon 1, 1-10 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se začali věnovat příběhu Jonáše. 

V příběhu samotném není Jonáš nikdy označen jako prorok, stejně 
jako se ve spisu nevyskytuje žádný „výrok Hospodinův“ – hebr. 
„num adonaj.“ V tomto ohledu se tedy o prorocký spis nejedná. 

Hlavní zápletka je však typicky prorocká: Hospodin si povolal 
člověka, aby zvěstoval Boží slovo provinilým lidem. Aby tváří 
v tvář pravdě a objektivní realitě činili pokání, a tak stihli dojít 
spásy, než je doženou nevyhnutelné důsledky i vlastního hříchu. 
Jak to nápadně vidíme také na příběhu samotného Jonáše. 

 
Bouře 

V úvodu spisu zní zřetelně hlavní důraz překvapivě na Taršíš, 
nikoli na Ninive, kam Hospodin Jonáše poslal. Protože právě tam, 
přesně na opačnou stranu a na „sám konec světa,“ Jonáš prchá, 
místo aby splnil Boží vůli. 

Do Taršíše bylo nejsnazší dostat se lodí, tak Jonáš sestoupil do 
Jafy/Joppe. Tam sestoupil na loď. Pokračující „sestup do pekel,“ 
protože útěk od Hospodina, zvěstuje jak úpornou snahu Jonáše 
utéct od Hospodina – tak i kam taková snaha vede. Čím dál níž. 
Čím dál do horšího. Čím dál hlouběji. 

Tím hlouběji, že i na lodi samotné Jonáš sestupuje do 
podpalubí. Poté „je sestoupen“ do „brány pekel“ vhozením do 
moře. A tam ho spolkne ryba – a vezme až „na úplné dno.“ 

Jonáš tedy vlastně dostane, co chtěl – uteče „do pekla,“ do 
„bran podsvětí“ (dobově právě v Taršíši). Co tam nalezne? Kdo 
tam nalezne Jonáše? Bude Jonáš spokojený v tom, co chtěl? 

Odpovědi z mé strany však musí ještě posečkat, protože 
mírně předbíhám. 

Uprostřed Jonášova útěku od Hospodina (= sestup „do 
pekel“) totiž zastihne loď veliká bouře. Stejně jako opakování 
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Taršíše a sestupu i „velikost“ (hebr. gádol) se v Jonášovi opakuje. 
Veliké je Ninive (pořád dokola i na konci!), veliká je bouře i vítr na 
Jonášově útěku, veliká bude ryba, která ho spolkne, veliký bude 
Jonášův hněv v reakci na pokání velkého Ninive. 

Kromě jiného tím příběh zvěstuje snad pochopitelný pocit 
Jonášův: Je sám, jediný malý človíček. Co zmůže proti velkým 
městům, bouřím, rybám i vlastnímu hněvu?! A vzhledem 
k průběhu i závěru příběhu také: Zmůže Velmi, velmi mnoho, 
ačkoli si připadá malinkatý, samojediný proti „velkým“ silám a 
městům a vlivům. Pokud bude činit Boží vůli. Vždyť co je většího? 

Bouře však byla dokonce tak veliká, že i lodníci samotní se 
obávali ztroskotání. Dokonce tak moc, že všichni volali ke svým 
bohům. Jako každý člověk, když se domnělé a hlásané „jistoty“ 
ukážou být hluchými, mrtvými, neosobními a bez zájmu. A tak 
zcela nespolehlivými a nezajišťujícími vůbec nic spolehlivého. 

Kromě modliteb se pokoušejí loď také zcela prakticky 
odlehčit vyhazováním nákladu. To je však dvousečná praxe: Pokud 
by snad i bouři přežili, ale vyhodili většinu nákladu, mohou poté 
zemřít hlady, žízní nebo zjistit, že cesta „se nezaplatí.“ 

Hlouběji a podstatněji jde o náboženský úkon. Lodníci i Jonáš 
vnímají bouři jako trest bohů – vyhazování nákladu je tedy také 
„úlitbou,“ totiž obětí, mořským božstvům a silám, která má tyto 
mocnosti uchlácholit a upokojit. 

 

Jonáš v bouři 

To vše je logické, obvyklé. Ale Jonáš opět překvapuje – a opět 
negativně. Stejně jako utíká před Hospodinovým slovem a vůlí, tak 
i nyní raději sestupuje do podpalubí a tvrdě usíná. Během veliké 
bouře! Stejný motiv užívají také novozákonní vyprávění o Ježíšově 
utišení bouře – vlastně přebírají skoro celé „vnější“ dění této části 
Jonášova příběhu. 

Jonášova bezohlednost, sobectví a nezájem jsou v takovém 
jednání snad zřejmé. Snad i jejich „velikost,“ protože usnout 
během veliké bouře, kdy ostatní řvou, ječí, naříkají a vyhazují věci, 
je takřka nemožné. 
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Hlouběji jde o zvěst hloubky Jonášova hříchu. Protože utíká 
před Bohem (navíc raději do pekla než nést Boží slovo!), protože 
utíká před voláním velikého města k pokání, protože utíká před 
úsilím o spásu bližních, najednou je mu „všechno jedno.“ Tak 
rychle a silně zkřivuje člověka hřích! 

Tím silněji, že Jonášovi situace zřejmě naprosto vyhovovala. 
Takřka jistě ji vnímal dokonce jako velmi šikovnou – jak se lépe 
schovat před Bohem, než ve smrti utopením? 

Hrůznost celé situace je ještě umocněna tím, že Jonášovi je 
úplně jedno, jak se jeho chování týká ostatních. Je mu úplně jedno, 
že s ním zahynou také ostatní. Stejný motiv se vrátí také v úplném 
závěru příběhu! 

 
Ostatní na lodi 

Avšak ostatní Jonáše na pokoji prostě nenechali. Jak může 
spát, když se loď potápí (srv. otázku učedníků na Ježíše)? Velitel 
lodi dokonce formuluje svůj rozkaz stejně jako Hospodin v Jon 1, 
2: „Vstaň a volej!“ 

V tento moment bylo i Jonášovi jasné, že to mluví Hospodin. 
Že je opět volán k tomu, aby vstal a volal – k Bohu. A pak 
k obyvatelům Ninive. Bylo zřejmé, že zatím od Hospodina nijak 
neutekl. Že jeho plán nefunguje. Že Boží slovo trvá stále stejné. 
Tedy že kdyby býval volal, bouře by přešla a byl by pokoj – 
navzdory vší snaze Jonáše utéct od Boha, byl Hospodin stále 
Jonášovi nablízku. O to naštvanější bude Jonáš v závěru příběhu, 
kdy Bůh změní své slovo – vůči Ninive! 

I los, domluvený mezi lodníky, Jonáše usvědčil. Jde o prastarý 
obyčej známý i odjinud ze SZ – včetně Israele. Logika „losování 
jakožto poznání Boží vůle“ je vlastně pochopitelná: Náhoda 

neexistuje. Ani hod kostkou, ani míchání karet, ani hod mincí 
nejsou náhodné jevy. Dnes velmi snadno prokazatelně skrze 
robotiku a počítače. A stejně i náboženství od počátku: Nejsou 
náhodné jevy. Všechno, co se děje, je výsledkem minulých 
rozhodnutí a událostí. Všechno se děje v dimenzích moci nějakého 
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božstva. Nic není mimo moc a vliv bohů – tím méně Hospodina 
zástupů, Stvořitele světa. 

Podobně argumentuje i středověká teologie. Tomáš Akvinský 
uvádí jako jeden z „důkazů“ Boha, že někdo přece musí rozhodnout 
„náhodné“ události – aby vůbec nějak dopadly! 

Tak ani „vrhání losu“ není záležitostí náhody (ani v 
modereních kasínech!), nýbrž snahou odhalit vůli bohů. Z Israele 
však tato praxe nečekaně brzy vymizela, protože je snadno 
zneužitelnou a měnící se v pověru. Avšak mimo biblická 
náboženství trvá a vládne dodnes. To je také hlavní „konkurent“ 
biblické náboženské víry: Víra v náhodu. Že vesmír i život kohokoli 
je náhoda. Nic víc. A tak, vlastně, jsou ničím. 

Nakonec jde o základní otázku existence člověka i vesmíru 
s dalekosáhlými a zásadně odlišnými důsledky: Jsme tu náhodou, 
nebo to vše někdo stvořil? Pro odpověď srv. už Gn 1-2. 

Los tedy „prozradil“ Jonáše – i v tom je všem zúčastněným 
zřejmá Boží vůle, před níž prostě utéct nelze. O to více Jonášovi. 

 
Vyznání 

Tak se Jonáš přiznal. Označení „Hebrej“ může překvapit – šlo 
spíše o urážlivý termín. Ale zároveň o obvyklou „sebeidentifikaci“ 
Israelců vůči pohanům. Spolu s vrháním losu pak má možná také 
vzbudit dojem „prastarosti“ Jonášova příběhu. 

Jonáš překvapivě také vyznává, že se bojí Hospodina, Boha 
nebes, moří i země. Zde biblicky výjimečně moře předchází zemi – 
kvůli situaci potápějící se lodi. 

A všichni lodníci mu uvěřili. „Cos to udělal?“ Co to děláš, že 
prcháš od Hospodina – jako muž a žena už v Gn 3?! Vždyť škodíš 
sobě – i nám ostatním! Vždyť prcháním od Hospodina přinášíš 
smrt a utrpení a ztrátu sobě i ostatním! 

„Cos to udělal, Jonáši?“ 
 
Závěr 

Jde o vrchol dramatu mořské bouře i o jeden z vrcholů celého 
příběhu: Cos to udělal, člověče? Slyší i muž a žena v Gn 3, 16. 
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Jde o přehlubokou otázku, která i v Bibli zvěstuje opět zcela 
základní a očividnou pravdu světa: Vždyť my většinu času vůbec 
nevíme, co to děláme! Nedohlédneme konce a důsledky často ani 
banálních rozhodnutí! Tak proč spoléháme na „moudrost“ a 
„chytrost“ lidskou – vlastní i ostatních? 

Proto má člověk spoléhat na Hospodina. Má věřit Bohu a činit 
Boží vůli. Jak to doloží také závěr Jonášova příběhu. Vždyť my 
nedohlédneme ani zítřejšího rána. Ani dalšího nadechnutí. 

Také proto bude Jonáš na konci zuřit – protože tím méně 
dokážeme všichni dohlédnout konkrétně konec Božích činů a 
jednání. A mnohem raději chceme své konce. Chceme, aby se svět 
přizpůsobil nám. Místo abychom se sami stávali Božím obrazem. 

Tak i Jonášova bouře připomíná: „Cos to (už zase) udělal, 
člověče, že (už zase) posloucháš všechno a všechny, jen ne Boha?“ 
„Cos to udělal, člověče, že utíkáš před Bohem?“ „Cos to udělal 
lidem kolem sebe – ale i vzdáleným i dalším generacím?“ 

„Cos to udělal, člověče, že už zase chceš ‚to své,‘ a klidně pro 
to obětuješ veliká města i spolunámořníky, s nimiž jsi ‚na stejné 
lodi?‘“ 
 

Píseň: EZ554 – Kdo Bohu ve všem oddává se; 5.-7. sloka + 
modlitba Páně 

Rozhovor 

 


